# The Ninth Graduate Seminar on China 第九届国际研究生"当代中国"研讨班

January 9 – 12, 2013 Hong Kong



Organized by:

Universities Service Centre for China Studies and CUHK-Chiang Ching-kuo Foundation Asia-Pacific Centre for Chinese Studies

# PROGRAM

#### Wednesday, January 9, 2013

9:15 am - 10:15 am, Cho Yiu Hall (大学行政楼祖尧堂)

#### **Trusting Civil Society in Chinese Context**

陈健民 教授 Prof. Kin-man CHAN

**KEYNOTE LECTURES** 

Associate Professor, Department of Sociology, CUHK Director of Universities Services Centre for China Studies, CUHK

4:30 pm - 5:30 pm, Cho Yiu Hall (大学行政楼祖尧堂)

當下的中國,為何難以告別文革?

张鸣 教授

中国人民大学国际关系学院

Thursday, January 10, 2013

10:45 am - 12:00 pm, LSK Bldg\_LT2 (李兆基楼 第二演讲厅)

大饑荒: 國家對農民的糧食戰爭

宋永毅 教授

加州州立大学洛杉矶分校

Friday, January 11, 2013

5:00 pm - 6:00 pm, LSK Bldg\_LT2 (李兆基楼 第二演讲厅)

**Post-Socialist Marriage in China** 

**Prof. Deborah Davis** 

Professor of Sociology, Yale University

Saturday, January 12, 2013

5:00 pm - 6:00 pm, Cho Yiu Hall (大学行政楼祖尧堂)

"搜主义"—关键词检析与政治传播

钱钢 教授

香港大学新闻及传媒研究中心中国传媒研究计划主任

#### **PROGRAM**

## CHAIRS / DISCUSSANTS

Yongshun CAI (蔡永顺), Professor, Division of Social Science, HKUST Kin-man CHAN (陈健民), Associate Professor, Department of Sociology, CUHK Deborah Davis, Professor, Sociology Department, Yale University Eva Pils, Associate Professor, Faculty of Law, CUHK Lin Chuan QIU (邱林川), Associate Professor, School of Journalism and Communication, CUHK Simon SHEN (沈旭晖), Associate Professor, Faculty of Social Science, CUHK Yongyi SONG (宋永毅), Professor, California State University, Los Angeles Lin TAO (陶林), Assistant Professor, Department of Sociology, CUHK Wen WANG (王闻), Assistant Professor, Department of Public and Social Administration, CityU Yu WANG (王宇), Assistant Professor, Government and Public Administration, CUHK Feng Shi WU (吴逢时), Assistant Professor, Government and Public Administration, HKU Jing ZHAN (詹晶), Assistant Professor, Government and Public Administration, CUHK Ming ZHANG (张鸣), Professor, School of international Studies, Renmin University of China Baosong ZHOU (周保松), Associate Professor, Government and Public Administration, CUHK

#### **PROGRAM**

## **PROGRAMME**

Conference Venues 会议地点

Cho Yiu Hall Cho Yiu Conference Hall, Chan Kwan Tung Bldg (大学行政楼祖尧堂)

LSK Bldg\_LT2 LT2, Lee Shau Kee Bldg (李兆基楼 第二演讲厅)

**Lunch (Jan 9-12, 2013)** Luk Ming Room, Benjamin Franklin Centre Staff Canteen

(范克廉楼职员膳堂 鹿鸣厅)

## Wednesday, January 9, 2013

(Venue: Cho Yiu Hall 祖尧堂)

8:00 am - 8:30 am

Venue: Cho Yiu Hall

REGISTRATION

8:30 am - 9:00 am

**OPENING REMARKS** 

陈健民

9:00 am - 9:15 am

Group Photo (Outside Main Library)

9:15 am - 10:15 am

**KEYNOTE LECTURE-1** 

陈健民-- Trusting Civil Society in Chinese Context

Chair: 吳逢时

10:15 am - 10:30 am

Tea Break (Cho Yiu Hall)

10:30 am - 11:45 am PANEL-1

Venue: Cho Yiu Hall

Civil Society Chair: 陈健民

李元, 上海交通大学

城市管理义务工作者组织:城市管理的新策略

#### Jun HAN, University of Oxford

Market Corporatism: The rise of Social Enterprise and its Impact on State-Society Relations in China

#### 赵挺,上海交通大学

公益服务组织与基金会的不对称合作及其矫正:基于秦巴山区两个机构访谈资料的分析

11:45 am - 1:30 pm

Lunch

1:30 pm – 2:45 pm PANEL-2

Venue: Cho Yiu Hall

**International Relations** 

**Chair: Simon Shen** 

#### YATSUZUKA Masaaki, KEIO UNIVERSITY

文革後期的對外開放路線輿國際因素

#### 李辛, Seoul National University

不结盟中的同盟战略----以后冷战时代中朝同盟为例

#### **PROGRAM**

#### Walter Wan-fai LEE, The University of Auckland

Constructing 'Humanitarian Intervention with Chinese Characteristics': Classical Chinese Conceptions as Critique, Guidelines and Recommendations for Contemporary Chinese Foreign Policy on Global Justice

2:45 pm - 3:00 pm

Tea Break (Cho Yiu Hall)

3:00 pm - 4:15 pm PANEL-3

Venue: Cho Yiu Hall

**Environment Management** 

Chair: 吳逢时

#### Steven Matthew Oliver, University of California at San Diego

Top-Down Institutions and Agency Losses under Authoritarian Regimes: Gaming of Ambient Air Quality in Urban China

#### Xiao YU, National University of Singapore

Pollution as Smokescreen: Pollution-induced contention in industrializing rural China

#### Lin SONG, University of Lincoln

Analysing the Media and Environmental Issues in China

4:15 pm - 4:30 pm

Tea Break (Cho Yiu Hall)

4:30 pm - 5:30 pm

**KEYNOTE LECTURE-2** 

张鸣--當下的中國,為何難以告別文革?

Chair: 宋永毅

Session Adjourns

## Thursday, January 10, 2013 (Venue: LSK Bldg\_LT2 李兆基楼第二演讲厅)

9:00 am - 10:30 am PANEL-4

Venue: LSK Bldg\_LT2

Media

Chair: 邱林川

## Fan YANG, Ecoles Normales Supérieures de Cachan and East China Normal University

权力与理性: 作为新兴公共空间的微博平台----以药家鑫案与吴英案中的公共审议为例

#### Chujie CHEN, City University of Hong Kong

Making sensitive news by doing boundary work: A boundary-spanning perspective toward news commentary and investigative journalism of *Southern Metropolis Daily* 

#### Rongbin HAN, University of California, Berkeley

When Playful Netizens Meet the Authoritarian State: Pop Activism in Chinese Cyberspace

#### **PROGRAM**

10:30 am - 10:45 am

Tea Break (LSK Bldg\_LT2)

10:45 am - 12:00 pm

Venue: LSK Bldg\_LT2

**KEYNOTE LECTURE-3** 

宋永毅--大饑荒: 國家對農民的糧食戰爭

Chair: 张鸣

12:00 pm - 2:00 pm

Lunch

2:00 pm - 3:45 pm PANEL-5

<u>Venue:</u> LSK Bldg\_LT2 计划生育与老龄化

Chair: 陶林

史佳颖, 南开大学

缓解老龄化:适度放开生育政策有效吗?

姜岩, 中央财经大学

养老保险制度结构改革与预算管理研究

陈雯, 华中师范大学

老年人社会活动的时间表达及其反思----以2008年中国居民时间利用调查为例

3:45 pm - 4:00 pm

Tea Break (LSK Bldg\_LT2)

4:00 pm - 5:45 pm PANEL-6

Venue: LSK Bldg\_LT2

**Cadre Management** 

Chair: 阎小骏

Julia Ritirc, University of Vienna

The Chinese Cadre Management System and its Response to New Challenges and a Changing Environment

Julia M. Famularo, Georgetown University

Chinese Policy-Making in Ethnic Minority Autonomous Regions: The Impact of Minority Cadres

庞保庆, 上海财经大学

政治预算循环与省级官员行为

Jinghan ZENG, University of Warwick

Policy Experimentation in China A Case Study on Wenzhou's Financial Reform

Session Adjourns

9th Graduate Seminar on China Jan 9 – 12, 2013, CUHK

PROGRAM

## Friday, January 11, 2013

(Venue: LSK Bldg\_LT2 李兆基楼第二演讲厅)

9:00 am - 10:45 am PANEL-7

Venue: LSK Bldg\_LT2

**History** 

Chair: 宋永毅

李坤睿, 北京大学

从海南所谓"和平土改"期间两个假案看本地干部的"左"倾问题

林升宝,复旦大学

"文革"时期上海知青业余函授教育述论

韩相俊, 北京大学

中国人民志愿军的撤军原因和中朝关系

Fei YAN, University of Oxford

Contextual Process Model of Political Choice and Contentious Conflict

10:45 am - 11:00 am

Tea Break (LSK Bldg\_LT2)

11:00 am - 12:00 pm PANEL-8

Venue: LSK Bldg\_LT2 **Thought Movement** 

Chair: 周保松

**OU Tzu-chi, Columbia University** 

Wang Hui's Critiques of Modernization and Neoliberalism: An Anthropological View

Henry Hail, University of California, Irvine

Political Opportunity and Shifts in Discourse: The Dynamics of China's New Left

12:00 pm - 1:30 pm

Lunch

1:30 pm - 2:45 pm PANEL-9

Venue: LSK Bldg\_LT2

维权运动

Chair: 蔡永顺

Xiaowei GUI, Copenhagen University

被潜规则束缚的抗争:基层信访博弈制度化困境的解读 2002-2012

吴方彦,中山大学

集体抗争的政治过程分析:以南方 G 省一起农民土地维权抗争事件为案例

张骎, 北京师范大学

城市房屋拆迁中的抗争表演:"大字报"----以槐街为个案

2:45 pm - 3:00 pm

Tea Break (LSK Bldg\_LT2)

3:00 pm - 4:45 pm PANEL-10

Venue: LSK Bldg\_LT2 **Migrant Worker** 

**Chair: Deborah Davis** 

Yao-tai LI, University of California, San Diego

Capturing the Meaning of Work in Second-Generation Chinese Migrant Workers in China and Latin America

#### **PROGRAM**

#### Katherine Whitworth, University of Sydney

Local variations in the implementation and enforcement of social security regulations: Informal institutions and structural change in China

#### Regina M. Enjuto, London School of Economics and Political Science

Protecting Workers' Rights: Public interest lawyers building a labour-weiquan movement?

#### Małgorzata Jakimów, University of Manchester

Beyond the hukou system? Chinese labour NGOs and the redefinition of migrant workers' citizenship

4:45 pm - 5:00 pm

Tea Break (LSK Bldg\_LT2)

5:00 pm - 6:00 pm

<u>Venue:</u> LSK Bldg\_LT2 KEYNOTE LECTURE-4

**Deborah Davis-- Post-Socialist Marriage in China** 

Chair: 陈健民

Session Adjourns

(Venue: Cho Yiu Hall 祖尧堂)

## Saturday, January 12, 2013

9:00 am – 10:15 am PANEL-11

Venue: Cho Yiu Hall

**Finance and Investment** 

Chair: 詹晶

#### Fangzhi YE, City University of Hong Kong

Determinants of Land Public Finance in China: Causes and Implications

#### Miguel Hidalgo Martinez, UNIVERSITY OF TECHNOLOGY, SYDNEY

High Debt and Long Expressways: Urban Development Investment Corporations (UDICs) in Chongqing and Guangdong

#### Huaqi WANG, The Hong Kong Polytechnic University

The persistence of village governments' power in post-reform China: Binding to the collective land

10:15 am - 10:30 am

Tea Break (Cho Yiu Hall)

10:30 am - 12:00 pm PANEL-12

<u>Venue:</u> Cho Yiu Hall Public Service Chair: 王闻

#### Jennifer Haskell, Stanford University

Investing in People's Livelihoods: Explaining Variation in Social Spending Across China

#### 张鸣鸣, 中国社会科学院

城乡一体化过程中农村公共产品供给机制与政策研究----基于成都试验区的实证分析

#### Lisa Yiu, Stanford University

Educational Aspirations of Chinese Migrant Children

#### **PROGRAM**

12:00 pm - 1:30 pm

Lunch

1:30 pm – 2:30 pm

Venue: Cho Yiu Hall

Military

Chair: 王宇

郝诗楠. 复旦大学

当代中国文武关系:理论与实际

#### Takahiro TSUCHIYA, National Defense Academy

PANEL-13

How does CPC control PLA in the Military Administration? : Comparison of Regulations about Policy and Finance

2:30 pm - 2:45 pm

Tea Break (Cho Yiu Hall)

2:45 pm - 4:30 pm PANEL-14

Venue: Cho Yiu Hall

Rule of Law Chair: Eva Pils

李婕, 武汉大学

新刑诉法下驻看守所检察官职能之完善

#### Jonathan Kinkel, University of Texas at Austin and East China University of Politics and Law

Issue-Specific Court Specialization in China: Variations Among Urban Localities

韩宝, 厦门大学

认识变革社会中的基层法院司法----以中国大陆西北地区 S 省为例

#### Ke LI, Indiana University, Bloomington

In the Aftermath of Divorce: Rural Women's Struggles with the Legal and Social Consequences of Marital Dissolution in Contemporary China

4:30 pm - 5:00 pm

Tea Break (Cho Yiu Hall)

5:00 pm - 6:00 pm

Venue: Cho Yiu Hall

**KEYNOTE LECTURE-5** 

錢鋼-- "搜主義"--關鍵字檢析與政治傳播

Chair: 陈健民

6:00 pm - 6:10 pm

**CLOSING REMARKS** 

陈健民

Session Adjourns

#### **PROGRAM**

# <u>LIST OF PARTICIPANTS</u>

#### **Keynote Speakers**

#### 陳健民 (Kin-Man CHAN)

Kin-man Chan received his Ph.D. from Yale University and is currently Director of Universities Service Centre for China Studies, Director of Centre for Civil Society Studies, Associate Director of Center for Entrepreneurship, and Associate Professor of Sociology at The Chinese University of Hong Kong. He is also a visiting professor of Sociology, and Chair of International Advisory Committee, Center of Philanthropy at Sun Yat-sen University, academic advisor of China Charity and Donation Information Center under Ministry of Civil Affairs in China. He serves in the editorial boards of *Journal of Civil Society* (US), *China Non-Profit Review* (Beijing) and *Third Sector Review* (Taiwan). In Hong Kong, he is China Projects Committee member of Oxfam Hong Kong and director of Hong Kong Civic Education Foundation. He is the co-author of *Stories and Theories of Democracy* (with Choy Chi Keung), Contentious Views: Nine Debates that Changed Hong Kong (with Ng Shu Yui), One Country Two Systems (with Tsui Sing Yan), Trade Association and Social Capital (with Qiu Haixiong) and author of Towards Civil Society and Civil Society Perspective: Towards Good Governance.

#### kmchan@cuhk.edu.hk

#### 张鸣(Ming ZHANG)

张鸣,浙江上虞人,1957年生,政治学博士,1994年考入中国人民大学历史系;1996年毕业后,留校任教。曾任中国人民大学政治系主任,现为中国人民大学国际关系学院教授、博士生导师。张鸣长在中国的"北极"北大荒。做过农工,兽医。初学农业机械,后涉历史,在吃粉笔灰之余,喜欢写点不伦不类的文字,有的被视为学术著作,有《武夫治国梦》、《乡土心 路八十年》、《乡村社会权力和文化结构的变迁》等数种,还有一些算是历史文化随笔,有《直截了当的独白》、《关于两脚羊的故事》、《历史的坏脾气》、《历史的底稿》。2012年出版新作《重说中国近代史》。

#### rdzm5703@vip.sina.com

#### 宋永毅 (Yongyi SONG)

宋永毅,美国加州州立大学洛杉矶分校图书馆教授。他是研究中国当代史、尤其是文化大革命的著名学者。他出版有中英文研究著作多种,有《文化大革命:目录索引,1966-1976》,(英文,哈佛大学燕京学社,1998),《文化大革命中的异端思潮,1-2》,(英文,美国 M. E. Shape Inc.,2002),《中国文化大革命历史大辞典》(英文,美国 Scarecrow Press,2006),《新编红卫兵资料,112卷》,(美国华盛顿中国资料研究中心,2002-2010)。他还是现在世界上唯一的大型中国现代政治运动史网络和光碟系列数据库的主编,现已经出版《中国文化大革命数据库,1966-1976》、《中国反右运动数据库,1957-》(香港中文大学中国研究服务中心)和即将出版的《中国大跃进-大饥荒数据库,1958-1962》的主编。由于他的研究在保存历史真相方面的成绩,他曾荣获2004年美国"21世纪国家图书馆馆员奖",2005年美国图书馆协会"保罗。哈德勇气奖",2006年美国视觉艺术家协会的"言论自由奖"和2011年美国加州图书馆协会学术奖。

#### ysong2@exchange.calstatela.edu

#### **PROGRAM**

#### **Deborah Davis**

Deborah S. Davis is currently Professor of Sociology at Yale University where she has also served as Director of Academic Programs at the Yale Center for the Study of Globalization, Chair of the Department of Sociology, Chair of the Council of East Asian Studies, and co-chair of the Women's Faculty Forum.

Her primary teaching interests are historical and comparative sociology, inequality and stratification, contemporary Chinese society, and methods of fieldwork. In addition to teaching at Yale, she has led several summer fieldwork workshops where Yale students work collaboratively with students from the Chinese University of Hong Kong and China. In past summers the seminar has investigated such topics as transformations of childhood consumption, changing concepts of privacy and property rights, the uses of public space in new and old residential communities in Hong Kong and Shanghai, interaction of household and village level resources for predicting school attendance in rural Yunnan, and comparison of divorce reform in Hong Kong and Shanghai. In summer 2013 the focus will be a comparison of the moral and ethical languages of Buddhism, Christianity, and Confucianism.

Author or editor of eight books, past publications have analyzed the politics of the Cultural Revolution, Chinese family life, pension and welfare policy, consumer culture, property rights, social stratification and occupational mobility. In 2009 Stanford University Press published *Creating Wealth and Poverty in Post-Socialist China*, co-edited with Wang Feng and this year she and anthropologist Sara Friedman have completed a new volume entitled *Marriage and Sexuality in Cosmopolitan China*. In a current project with Professors Chen Juan (Hong Kong Polytechnic University) and Pierre Landry (University of Pittsburgh) she is using a 2011 survey of urban China to examine how the "penalties of rural birth" vary across time and space.

#### deborah.davis@yale.edu

#### 钱钢

钱钢教授,香港大学新闻及传媒研究中心中国传媒研究计划主任,中国大陆著名传媒人。1953年出生于浙江杭州,1966年在读初中一年级时因文革中断学业。1969年入伍,在军队自学写作。1979年至1989年担任解放军报记者、记者处负责人,其间三度获全国优秀报告文学奖,发表于1986年的《唐山大地震》,被翻译为英、日、韩等多种文字。1989年后,钱钢离开军队,参与多家传媒的工作,包括参与创办《中国减灾报》并任执行编委(1991)、参与创办《三联生活周刊》并任执行主编(1993)、担任 CCTV《新闻调查》栏目总策划(1997)、《南方周末》常务副主编(1998-2001)。钱钢近年的作品有:《大清留美幼童记》(与胡劲草合作)、《旧闻记者》、《中国传媒与政治改革》、《政治改革大博弈》(编辑并导读)、《如此盛世》,和陈婉莹共同主编的书有:《中国传媒风云录》、《中国猛博》、《中国传媒锐思录》等。2012年秋在纽约时报中文网发表系列评论《10个关键词语中的18大》。

#### qg32117@hku.hk

### PROGRAM

# **Chairs/Discussants**

Name	Affiliation	Email Address
Yongshun CAI (蔡永顺)	The Hong Kong University of S&T	socai@ust.hk
Kin-man CHAN (陈健民)	The Chinese University of Hong Kong	kmchan@cuhk.edu.hk
Deborah Davis	Yale University	deborah.davis@yale.edu
Eva Pils	The Chinese University of Hong Kong	evapils@cuhk.edu.hk
Gang QIAN (钱钢)	The University of Hong Kong	qg32117@hku.hk
Linchuan QIU (邱林川)	The Chinese University of Hong Kong	jacklqiu@cuhk.edu.hk
Simon SHEN (沈旭晖)	The Chinese University of Hong Kong	simonshen@cuhk.edu.hk
Yongyi SONG (宋永毅)	California State University , Los Angeles	ysong2@exchange.calstatela.edu
Lin TAO (陶林)	The Chinese University of Hong Kong	taolin@cuhk.edu.hk
Wen WANG (王闻)	City University of Hong Kong	wenwang@cityu.edu.hk
Yu WANG (王宇)	The Chinese University of Hong Kong	wangyu@cuhk.edu.hk
Fengshi WU (吴逢时)	The Chinese University of Hong Kong	wufengshi@cuhk.edu.hk
Xiaojun YAN (阎小骏)	The University of Hong Kong	xyan@hkucc.hku.hk
Jing ZHAN (詹晶)	The Chinese University of Hong Kong	zhan@cuhk.edu.hk
Ming ZHANG (张鸣)	中国人民大学	rdzm5703@vip.sina.com
Baosong ZHOU (周保松)	The Chinese University of Hong Kong	p.c.chow@cuhk.edu.hk